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Dagsorden 

1. Velkomst og præsentationsrunde 
2. Status på ansøgninger om tilladelser til julemarkeder i København 
3. Workshop 1: Lokal forankring af julemarkederne 
4. Workshop 2: Samarbejde med Københavns Kommune 
5. Organisering af aktører 
6. Afrunding 

 
Deltagere: 

Roshanak Kiadeh, Bispebjerg Lokaludvalg 

Anton Skovle, Indre By Lokaludvalg 

Michael Gatten, KCC/Indre By Lokaludvalg 

Trine Wagner Nielsen, FLID Marked 

Helga Mark, DHF-København 

Karen Christensen, Sjællandske Fåreavlere 

Frank Hedegaard, beboer i Indre By 

Henrik Mortensen, julemarked Kongens Nytorv 

Michael Deutsch, julemarked Højbro Plads 

Bente Morén, Christianias Julemarked i den Grå Hal 

Michael Thorup, Gammelholm Beboerforening/Indre By Lokaludvalg 

Mikkel Mindegaard, enhedschef i Arrangementer og Gadesalg, Teknik- og Miljøforvaltningen 

Jack Andersen, Gløggkompagniet 

 

Ad 1: Velkomst og præsentationsrunde 

Forperson Bent Lohmann gennemgik programmet og fortalte, at mødet 
afholdes for at samle op på og videreføre drøftelsen fra mødet d. 10. januar om, 
hvordan det kan sikres, at julemarkeder i København understøtter byens, 
borgernes og brugernes mangfoldighed. 

Bent gav en kort præsentation af IBLU-principper for julemarkeder, der skal: 

– afspejle lokale, nordiske juletraditioner 

– bidrage til et positivt byrum og gadeliv i Indre By 

Mødedeltagerne præsenterede sig selv.  
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Ad 2: Status på ansøgninger om tilladelser til julemarkeder i København 

Mikkel Mindegaard fra Arrangementer og Gadesalg (TMF) orienterede om, at 
forvaltningen har modtaget otte ansøgninger om tilladelse til julemarkeder. 
Placeringerne i Indre By fordeler sig foreløbigt således:  

• Kultorvet  
• Nytorv  

• Kongens Nytorv  
• Højbro Plads  

• Nyhavn 

• Gammeltorv 

Overordnet er det de samme placeringer som vanligt. Ingen af sagerne er 
endnu afsluttet, men pladsen er foreløbigt reserveret til ansøgerne.  

 

Ad 3: Workshop 1: Lokal forankring af julemarkederne 

Deltagerne kom med følgende bemærkninger og forslag under de tre 
spørgsmål: 

1. Hvad skal markederne bidrage med til byen? 
o Markederne opgave er at skabe julestemning med lys, kultur og 

kunst i front. 
o Pladserne skal være fremkommelige for alle med særlig 

opmærksomhed på kabler ift. kørestolsbrugere. Her kunne 
løsninger være nedgravede eller flyvende kabler eller render ind til 
en central kabelboks. 

▪ Københavns Kommunes nye handicappolitik har fokus på at 
hæve kriterierne for tilgængelighed ifm. arrangementer.  

▪ Dette fokus på universelt design indgår også i 
Kommuneplanen 2024.  

o Julepladser skal ikke kun bære præg af kommerciel handel, men 
også andre juleaktiviteter ved at samle kommercielt og kulturelt 
indhold på samme plads. 

▪ Forslag om en scene drevet af Københavns Kommune kan 
forelægges Teknik- og Miljøudvalget.  

 
2. Hvordan får vi inddraget kulturliv og lokale forretninger? 

o Lokal forankring er svært at etablere, da der ikke umiddelbart er 
interesse eller mulighed i det lokale erhvervsliv. På den ene side er 
julemarkederne er et positivt trækplaster, der tiltrækker kunder til 
lokale butikker, og på den anden side er det for dyrt at få en stand 
for lille virksomhed. 
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o Mindre stader, så små aktører kan være med 
▪ Ved at tilbyde en specialpris for mindre aktører (f.eks. har 

julemarkedet på Nytorv en specialpris på 5.000 kr. pr. uge for 
små virksomheder). 

▪ Inaktive stader kunne frigøres til at gå på skift mellem små 
lokale erhverv i stedet for at blive fjernet. 

▪ Der kunne allokeres et område til små lokale aktører på de 
store julemarkeder. 
 

o Opstart af nyt lokalt julemarked 
▪ Det kræver lokal organisering, hvor små aktører evt. kan gå 

sammen (f.eks. som ved Vor Frue Plads) 
▪ Evt. inddragelse af lokaludvalg i den pågældende bydel til at 

vejlede om optimale placeringer. Lokaludvalg kan dog ikke 
give økonomisk støtte til kommercielle aktiviteter. 

▪ Man kunne opstarte lokale markeder, der afspejler den lokale 
befolkningssammensætning i bydelen 

▪ Leje lokaler i beboerhuse til mindre indendørs julemarkeder, 
som f.eks. i Christianshavns Beboerhus, hvor det kostede 
200 kr. for en stand i en weekend.  

• Udnytte sportsområder, cirkustelte osv.  

• 14 dage maksimum uden fødevarebevis 
• OBS: stor udfordring i prisstigning i lokaleleje  

 
3. Skal det stadig kaldes julemarkeder? Hvad med December-genbrug, 

Vinterkultur, EU-jul, Farmers-jul eller andet? 
o I 2025 har Danmark EU-formandskabet, og derfor vil en EU-jul det 

år være oplagt. 
o Betegnelsen ”Julemarked” består, da formålet er at skabe 

julestemning.  

 

Ad 4: Workshop 2: Samarbejde med Københavns Kommune 

Deltagerne kom med følgende bemærkninger og forslag under de tre 
spørgsmål: 

 
1. Hvordan udvikles samarbejdet med kommunen? 

o Udvikling i forbindelse med i Københavns Kommune svært, da KK kun 
kan sagsbehandle ansøgninger, de får. Samarbejde med kommunen 
om udvikling er hæmmet af, at ansøgere selv skal være primær 
initiativtager.  

o TMF har som myndighed også en faciliterende rolle ift. at formidle 
retningslinjer. TMF kan rådgive om muligheder for at komme i mål 
med ansøgningerne, men kan ikke hjælpe med udførsel i praksis, da 
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kommunen ikke må bedrive handel. Retningslinjerne og mulighed for 
rådgivning kan godt formidles mere synligt.  

o Kontrakter til et enkelt år mindsker sikkerhed i langvarige og 
bæredygtigt indkøb hos de store julemarkeder samt øge incitamentet 
til større fælles strategier. Derfor foreslås en indføring af flerårige 
kontrakter (5 år). Det vil også føre til mindre pris for en stand, til gode 
for små erhvervsdrivende.  

▪ TMF skal snart drøfte kriterier for tilladelser til julemarkeder 
med Teknik- og Miljøborgmesteren 

▪ Københavns Kommune er lige nu i gang med at undersøge 
muligheden for at tilbyde mindre og kortere kontrakter til 
mindre erhverv 

o Etablering af fleksible arrangementspladser ift. indretning og inventar, 
så de kan benyttes hele året af forskellige aktører. TMF er i gang med at 
undersøge muligheden for at etablere flere strømstik og vandposter. 
En bedre teknisk infrastruktur på pladserne vil sænke lejen for en 
stand.  

▪ TMF: en fleksibel indretning vil komplicere renholdsarbejdet for 
driftspersonale. 

 
2. Hvilke deadlines skal der arbejdes med, så det praktisk kan lade sig gøre? 

o Forslag om at forsøge med en deadline et år i forvejen, dvs. 
ansøgningsfrist i 2024 for julemarked afholdt i 2025. Det vil give 
bedre mulighed for at etablere lokale samarbejder. TMF er 
umiddelbart positiv over for forslaget, men bemærker, at en tilladelse 
til julemarked altid vil give ud fra de gældende faktiske forhold, som vil 
kunne ændre sig i den mellemliggende periode.  

o Store julemarkeder kunne arbejde med en rammeaftale, ligesom 
Københavns Kommune har med f.eks. Distortion (t.o. skal TMU snart 
drøfte et forslag om tidlig deadline for tilladelse til Distortion).  
 

3. Skal der være grænser for eksterne sponsorer, når kommunen ikke afsætter 
midler? 

o Indtil videre benyttes eksterne sponsorater ikke udbredt. 
Retningslinjen er, at det ikke må være bærende reklame i et 
arrangement, men gerne synligt sponsorat. 

 

Ad 5: Organisering af aktører 

Hvordan kan arrangørerne organiseres, så viden og erfaring kommer alle til 
gode, og hvordan sikres kvalitet på tværs af de forskellige arrangementer? 
Deltagerne foreslog følgende netværksformer: 

• Lokalt forankrede netværk i de enkelte bydele 
• Samtlige arrangementsaktører, ikke kun julemarkeder 
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• Man kunne arbejde på at samle orientering om juleaktiviteter rundt 
omkring i byen på en samlet portal (f.eks. KFF’s side brugbyen.nu) 

• De enkelte lokaludvalg kunne lave en form for julekalender, hvor de 
besøger forskellige juleaktiviteter i bydelen.  

• IBLU foreslår et møde som led i en fælles turismestrategi 

Indre By Lokaludvalg vil gerne invitere til endnu et netværksmøde i 
september/oktober 2024 og den kommende jul, hvor deltagerne eventuelt 
kunne tage på inspirationstur hos hinandens julemarkeder og samle op primo 
2025. TMF vil gerne deltage og kan henvende sig til lokaludvalgenes 
sekretariater, når der er nyt på området.  

 

Ad 6: Afrunding 

Forperson Bent Lohmann orienterede om, at Indre By Lokaludvalg er vært for 
følgende kommende møder – og man kan finde mere info på lokaludvalgets 
hjemmeside Indre By Lokaludvalg | Indre By Lokaludvalg (kk.dk): 

Onsdag d. 10.04.2024 kl. 17:00-19:00 
Debatmøde om Inderhavnen og Kanalerne  
Nordatlantens Brygge 

Mandag d. 15.04.2024 kl. 17:30-22:00 
Indre By Bydelsmøde 
Bethesda 

Mandag d. 27.05.2024 kl. 15:00-17:30 
Borgerdialog om Bylivsgadeprojekt på Kastelsvej 
Debatvogn på Kastelsvej 

https://indrebylokaludvalg.kk.dk/

